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lariades que menaçaven d’abandonar-les si la fal- 
ta de pagament es perllongava massa 20.

Previsor l’Ajuntament de Ciutadella de Menor- 
ca i desitjos de poder enfrontar aquelles urgents 
necessitats, ens hem pogut convèncer moites ve- 
gades durant els nostres treballs d’investigaciô, 
com en mes d’una ocasiô ha preferit l’amenaça 
de l’apremi de la Superioritat per manca de com
pliment en el nostre Hospital, podem fer constar 
per documents que nosaltres hem consultât, que 
durant l’Alcaldia d’En Bartomeu Sintes (1835- 
1836) va arribar l’Ajuntament ciutadellanenc a 
tenir avançat a l’ITospital la respectable xifra de 
73.272 rais i 32 meravedisos.

Restant encara. a Ciutadella, després de la des- 
amortitzaciô de Convents i altres cases religioses, 
uns quants edificis sense cap objecte i tenint en 
compte la Corporacio Municipal, les maies con- 
dicions que reunien alguns establiments de la ciu- 
tat, destinats a fins particulars del Municipi, de
là mateixa manera que acorda sollicitai* del Go- 
vern el poder destinar a Casa de la Vila, Presô, 
etcètera, etc., l’ex-convent dels agustins, treballa, 
en 7 de gener del 1836, per tal d’adquirir l’ex- 
convent de Sant Francesc, amb l’objecte d’habi- 
litar-lo per Hospital 21, treballs i gestions que 
continuaren diverses Alcaldies, sense que es po- 
gués aconseguir, per exemple el fi anheîat de 
traslladar el benèfic estabüment a la casa reli- 
giosa esmentada.

I diem que no pogué aconseguir en absolut el 
trasllat de l'Hospital a l’ex-convent de Sant 
Francesc, ja que l’esforç dels entusiaŝ es i actius 
Alcaldes. senyors Paganini, Nieto, Sancho i Mar- 
torell, en l’exercici de les seves actuacions respec
tives per aconseguir en propietat els edificis dels 
ex-convents de Sant Agusti i Sant Francesc, va 
tenir que soi ri r un canvi en ésser destinât aquest 
ültim a casernes pel ram de guerra, pel que, 
persistent en el desig de cotlocar en millors con-

20 Durant la primera etapa de l’alcaldia d’En Joan 
Carreras (1839). cs celebraren per via d’assaig uns baîls 
en el refectori de Tex-convent de Sant Agusti, ob ligan t- 
se els organitzadors, que el producte de dues d elles 
hauria d’ésser destinât a la Inclusa i Hospital de Ca- 
ritat ; així com, i potser per ajuda també de l’esmer.- 
tat establimsnt veiem que en el mateix local, durant 
1’Alcaldía del Sr. Martorelll, existia (5 de novembre de. 
1841) una fábrica de flassades.

21 En la primera època constitucional,  ̂ dit convent
va servir ja d’Hospital i Casa de Misericordia.

dicions l’antic hospital, va procurar l’Ajuntament 
ciutadellenc d’afegir a les sol-licituds que dalli en- 
davant adreçà aF Govern de S. M. els sens desigs 
de destinar, també Fexconvent de Sant Agusti, 
tan important i necessari servei d’hospitalitzaciô.

L’activitat i persistèneia del nostre Ajunta- 
ment pogué per fi veure aconseguit per complet 
el seu ideal que des de tant de temps venia per- 
seguint i en 15 de desembre de l’any 1842 se li 
comunicava l’ordre del 30 de novembre anterior 
per îa quai la Junta superior de venda de propic
iáis nacìonaìs, en ús de la facultat que li conce
dia el Decret de 26 de juliol, cedia gratuitament 
n l’Ajuntament de Ciutadella, el suprimit con
vent de Sant Agustí pel fi i objecte a qué havia 
estât sollicitât (presó, jutjat de 1.a Instancia, Bi
blioteca. Hospital, etc.) en la condició, tanmateix, 
d’ésser destinada a tal finalitat dintre el termini 
de sis mesos, quedant en altre cas nul-la i sense 
valor aquella gracia.

L’obfehció de la mercé tan sospirada per la po- 
blació ? en cera no era d’esperar que per negli
gencia o abandonament, s’exposés la nostra Cor- 
poració a perdre-la per incomprment del con
tracte convingut, motiu pel qual s’apressà, sota 
la presidencia de l’Alcalde, Molt Tlltre. Sr. Barò 
de Lluriach, al nomenament d’una comissió (30 
d’abril del 1843) 22 perqué entengués en tot el 
que es referia a la d’stribució de l’edifici de l’ex- 
coìivent de Sant Agustí ais fins i serveis î er ais 
quals havia estât sollicitât.

I a fi de qué dites obres poguessin estar aca- 
bades en el temps convingut, l’Ajuntament, en 
data de 26 d’abril del 1S43, va demanar al se- 
nyor Governador Eclesiàstic el permis necessari 
per a poder treballar els diumenges i dies de 
festa, com així efectivament es féu, sense plà- 
nyer la Municipalitat, per l’assoliment dels seus 
nobles desigs, ni temps ni diners, ja que amén 
de la seva activitat va esmerçar en aquelles obres 
h  quantitat de 12.602 rais i 28 meravedisos, suma 
no redu'ida en relació a l’època que ens ocupa.

L’obra va quedar acabada en el termini asse-

22 Formaven dita comissió els Srs. Mariá Sancho, 
Miquei de Vigo, Rafael Oleo i Antonio P e r is ; aquest dar- 
rer fou l’encarregat de la confecció del pía i En Rafael 
Oleo que en la sessió del 6 de febrer del 1843. va fer 
lliurament del mateix a la Corporació Municipal.


